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Místo krasoduchu a latiníku v environmentálním vzdelávání

Hana Librová

Dovolte mi, abych pripomnela neco, ceho si jiste všímáte sami: Témer všichni, kdo se zabývají
environmentální problematikou, ekonomové, právníci, technologové, demografové, koncí svá pojednání
konstatováním: že jej ich obor muže prispet k rešení ekologických problému za jedné podminky - pokud
lidé zmení své hodnoty. Pokusme se nyní odložit pochybnost o možnosti takové zmeny.

Snaha o nastolení hodnotových zmen znamená postavit otázku lidských hodnot do popredí i v
environmentální výchove a vzdelávání. Vyucovat environmentální látku nejen jako otázky
prírodovedné, ale také v dimenzi humanitní a spolecenskovední.

Otázkou pak je, na které z nmoha humanitních a spolecenskovedních oboru položíme duraz.
Samozrejmá je asi filozofie a sociologie. Já bych se primlouvala také za pedagogické pusobení
"krasoduchu" a "latiníku" (dodala bych ješte teologu, ale to by bylo mimo rámec referátu smluveného
s poradateli konference).

Nejdríve mi dovolte, abych rekla, co na akademické pude pod touto ponekud familiární
klasifikací rozumím: "Krasoduši" ("schOngeisti") jsou badatelé a ucitelé venující se dejinám a teorii
umení, hudby, literatury, výtvarného umení, zabývající se estetikou. "Latiníky" nazývám kolegy z
oboru klasických studií, kterí se zabývají reckým a latinskýmjazykem a antickou kulturou vubec.

Pokusím se význam krasoduchu a latiníku v environmentálním vzdelávání doložit na príkladu
našeho mladého oboru, Humanítní environmentalistiky, která se realizuje na Fakulte sociálních studií
Masarykovy univerzity v Brne (písemná informace o oboru je zde na konferenci k dispozici).

Srovnávali jsme náš studijní program s programy analogických (tj. spolecenskovedne
zamerených) oboru u nás a ve svete - s pražskou specializací Sociální ekologie, která se realizuje na
Fakulte sociálních studií Karlovy univerzity, dále se studijními programy Sociální ekologie
ve Vermontu, s Environmentálními Studiemi ve švédském Lundu, na College of Atlantic v Mainu a na
University of Pennsylvania. Cím se, na pozadí tohoto srovnání, náš studijní program vyznacuje:

Predevším povinným prírodovedným základem studia a zájmem o principy a perspektivy
zemedelství (respekt vuci prírodovednému poznání je také duvodem, proc v názvu našeho oboru
nefiguruje slovo "ekologie"). Náš studijní program obsahuje povinne obecnou biologii a evolucní
teorie, systematickou botaniku a zoologii, geografii. Srovnávané obory V zahranicí prípravu v
klasických prírodovedných disciplínách nevyžadují; vycházejí rovnou ze samozrejmého predpokladu
chránit prírodu a hledají k tomu cesty. Kurzy se tedy venují prevážne alternativám k dosavadnímu
vývoji, zatímco Humanitní environmentalistika se snaží zachovat akademickou opatrnost
v hodnoceních. Zajedno jsme zato v durazu na dimenzi vzdelávání, která se týká umení a estetiky.

Duvod pro zarazování kurzu vztahujících se k umení je nasnade; environmentální
pedagogové tuší, že hodnotové zmeny ve spolecnosti nebývají výsledkem vecné a racionální
argumentace; spíše odrážej í posuny v senzibilite spolecnosti. V potrebné zmene lidských postoju
k prírode bude hrát duležitou roli schopnost ocenovat její estetickou hodnotu. Rekla j sem, že tvurci
studijních programu tytO skutecnosti tuší. Pridám nekolik argumentu: .

. Estetická percepce prírody není patrne cloveku vrozena, potrebuje školení lidskou
kulturou. Nekterí autori se donmívají, že krásu prírody, zvlášte krajiny, nevnímáme jako
prostou biologickou libost, vnímáme ji prostrednictvím kulturních vzorcu, které jsme si
osvojili díky umení, v Cechách treba díky kresbám Mikoláše Alše a plátnum Julia Maráka
(abych byla aktuální) nebo díky básním Antonína Sovy. ("Pouze díky namalovanému obrazu
lze pochopit obraz videný v prírode", píše E.H. Gombrich v knize Umení a iluze, Praha
1985). Není pritom pochyb, že taková lekce umením je podstatne úcinnejší pro cloveka,
který je pripraven reflektovat umelecké dílo v širším kulturním a casovém kontextu, než pro
naivního diváka, který pristupuje napr. k obrazu krajiny bez prípravy.
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. Druhý duvod, proc považuji estetickou a kunsthistorickou prípravu za významnou, je
sociologický: Ti, kdož usilují o nápravu vztahu spolecnosti k prírode, dríve nebo pozdeji
prijdou na to, že ve své nesnadné spolecenské pozici mají potenciální spojence - jsou jimi
umelci. Umelci, jako snad jediná definovatelná spolecenská skupina, sdílejí
s environmentalisty, že civilizace by se mela rozvijet ústupem z dosavadních požadavku a
tlaku na prírodu, ne jejich stupnováním nebo rafinovanejším obelstíváním prírody.
Významné je i to, že umelci jsou úcinným zprostredkovatelem hodnot do ostatní spolecnosti.
V Nemecku, ve Velké Británii a dalších zemích to lidé usilující o ochranu prírody pochopili
již dávno. Ilustrací muže být napr. casopis Resurgence, který je vlastne na spolupráci
environmentálních snah a umelcu (malíru, socharu, básníku) postaven. U nás se zatím rodí
nesmele - napr. v brnenském Dome ochráncu prírody Veronica.
A zase: clovek, který absolvoval kurz z teorie ci dejin umení, je pro kontakt s umelci
vybaven urcite lépe, než prostý vnímatél umení.

Dále uvedu jeden méne zretelný duvod pro pusobení "]qasoduchu" v environmentální výchove
na vysokých školách:

. Soucasnou biologii ovládly prakticky beze zbytku neodarwinistické teorie a stále vlivná
sociobiologie (viz diskuse ve Vesmíru). Zajímají-li nás ted hodnotové dopady vzdelávání,
pak mužeme ríci, že tyto proudy v mladých lidech stvrzují a posilují manipulativní
hodnotové nahlížení na prírodu i na lidskou spolecnost. Chceme-li tento riskantní prístup
zmenit, hledáme-li alternativní hodnoty, tážeme se, zda ve vede neexistují i jiné možnosti,
jak se dívat na prírodu a na podstatu živých bytostí. Existuje napríklad skoro zapomenutá
nemecká autonomistická škola. Historicky byla inspirována J.W. Goethem a c.G. Jungem,

. po šoku z fašismu však byla odhozena a nahrazena modely anglosaskými, o nichž jsem se
zmínila. Autonomistický náhled na živé organismy je napríklad základem Portmannovy.
biologické estetiky. Jakkoli je tato fascinující látka zpracována biologem, má dnes ovšem
vetší šanci na prijetí u "laasoduchu", než u biologu. U nás se o techto prístupech k prírode
donedávna témer nevedelo. Díky pracem Zdenka Neubauera a Stanislava Komárka jsou
nám však v poslední dobe nekteré z nich dobre zprostredkované. (viz napr. Sborník ke 100.
výrocí narození A. Portmanna, Hrncírství a nakladatelství Michal Juza a Eva Juzová, Praha
1997). Práve pri cetbe Adolfa Portmanna studenti zjistí, že vedle pohledu, který studuje
biologické "mechanismy", existuje i zorný úhel, v nemž vidíme živý organismus jako
autonomního a sebeutvárejícího se jedince. Jeho životním základem není jen prosazení
vlastních genu, ale potreba (estetického) sebevyjádrení. To považuji venvironmentálním
vzdelání za podstatnou vec: jde o náhled, který dovoluje radikální promenu hodnot, a nemá
pritom nic spolecného s vizionárskou potrešteností; jde o názor, který je zakotven v

biologickém poznání a který otevírá mezioborovou ref1exi a diskusi. ,
. Zatím jsem zduvodnovala místo "krasoduchu" v environmentálním vzdelávání tím, že

pomáhají vytváret vztah lidí k prírode. Nesmím ale zapomenout, že vztah k umení a estetika
ovlivnují náš vztah k prírode také neprímo, prostrednictvím našeho celkového zpusobu
života, prostrednictvím kvality života. Schopnost vnést estetickou dimenzi do každodenního
života plodí to, cemu Erazim Kohák ríká "výberová nárocnost". Estetický rozmer života,
vcetne mezilidské zdvorilosti, se totiž dobre slucuje s dobrovolnou skromností. A ta, jak
víme, patrí k "ekologickým ctnostem", protože snižuje spotrebu hmotných statku, nárocnost
na prírodní zdroje. Touto dimenzí vztahu estetiky k ekologickým rešením se bude v našich
posluchárnách zabývat dr. Helena Jarošová z Katedry estetiky FF UK. .

Tím jsem se dostala k tomu, jak vypadá spolupráce s "laasoduchy" na našem oboru reálne: Do
našeho studijního programu byl jako volitelný zarazen kurz Úvod do estetiky a obecné teorie umení
(prednáší muzikolog prof. Jirí Fukac) a kurz Genius loci (vede jej kunsthistorik prof. Jirí Kroupa). Jde o
prednášky pripravené pro studenty hudební vedy a dejin umení. Naši studenti k nim byli prizváni jako
hosté. Smes posluchacstva má vždycky své výhody - hostující studenti pochopí, jak jsou skutecne
v zacátcích a jak obsáhlé je pole, na jehož olaaj vstoupili. To pelrne vystihl jeden student: "moc tomu
nerozumíme, ale je to povznášející". Znamená to, že je jejich zarazení do studijního plánu nesmyslný
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filologie na FF UP v Olomouci) studentum ukazují, jak je vzdálená doba antiky pro
uvažování v environmentálních otázkách inspirativní a plodná (srv. state uvedených autoru
v Sociálních studiích, sborníku prací FF MU, G 39, 1997) Tito kolegové podrobili obsahové
a metodologické diskusi všeobecne sdílenou predstavu o podobnosti mezi pozdní rímskou
ríší a bohatými zememi konce dvacátého století. Ukazují studentum, jakje možné s pomocí
studia pramenu korigovat stereotypy a klišé.
Studenti se dozvedeli, že pozdní Rím pripomíná dnešek právem, že však ono filmove
predvádené obžerství a rozmarilý životjsoujenjevové stránky fenoménu méne nápadných, ,

ale podstatnejších: Pro srovnání dneška s pozdním Rímem je podstatná struktura a
fungování tehdejšího politického života, marné pokusy vyrešit krizi mocenskými
prostredky, napríklad s pomocí zákonu o zmírnení excesívního konzumu. Cloveku konce 20.
století jsou povedomé rímské pokusy o alternativy, prijímání ezoterických východních
kultu, výzvy básníku a prvních krestanu k askezi, k "novým hodnotám". Jak nevzpomenout
na ideje nekterých ekologických iniciativ, když se od "latiníku" dozvídáme o obdivu
pozdních Rímanu k zašlé minulosti a k životu barbaru, který se mísil se strachem zjejich
stehován í.

Kdo si najde cas a precte si knížku Lubora Kysucana "Na zlomu casu" (vydalo
Vydavatelství UP, Olomouc 1997), bude o prospešnosti "latiníku" v environmentálním
vzdelávání presvedcen urcite pevneji, než ten, kdo nyní poslouchá muj referát. (Autor
knížky je prítomen, muže v diskusi vystoupit, doplnit mne. L.Kysucan muže také nejlépe
poreferovat, jak dopadl experiment s klasickým vzdeláváním humanitních environmentalistu
v ucitelské praxi. Já si myslím, že nad ocekávání dobre.)

. Ješte jeden spíše pragmatický duvod pro spolupráci s "latiníky". Mám ted na mysli

"latiníky" doslova - ucitele latinského jazyka. Latinu jsme v Humanitní environmentalistice
zaradili mezi volitelné predmety: Predstavme si, jak by se ve verejném mínení promenil
obraz ekologického aktivisty (doposud je to divý mladík ve vytahaném svetru, živící se
naklíceným obilím), kdyby pred televizní kamerou zacitoval Vergilia!

***

Na záver se cítím povinna reagovat na požadavek FLEXmlLITY vzdelání, který je formulován
prímo v preambuli této konference: Jak se srovnává s pusobením latiníku? Klasické vzdelání spíš
evokuje opak "flexibility", predstavujeme si je jako jakousi petrifikaci. Je to otázka výkladu slova
"flexibilita". Pokud flexibilitu nechápu jako ochotu prizpusobit se cemukoliv, ale jako schopnost
primerene reagovat, zmírnovat tvrdost a razanci podnetu, pak chápu klasické vzdelání naopak jako
predpoklad flexibility.

V prekotné dynamice dneška se pod nárazy sílících globalizacních a civilizacních sil muže chod
spolecnosti nebezpecne vykloubit a vymrštit neznámo kam. At už v dusledku prudkého tvrdého
samopohybu technologií nebo jako výsledek razantních pokusu o nápravu. Jsem presvedcena, že
radikální zmeny soucasného trendu budou nutné; nemají-li se však stát novým hazardem, bude dobre,
když jej ich nositelé budou jednat skutecne flexibilne. To dokáží, budou-li tak ci onak ukotveni ve
své kulture.
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luxus? Nemuže mít v dobe presycené pragmatismem jejich absolutorium zvláštní hodnotu? (Urcitý
zisk z posluchacské smesky však vidím i pro druhou stranu - pro pokrocilé posluchace kmenové;
zaujme je, že o jejich obor mMe mít zájem nekdo takový, jako jsou "ti ekologové".)

Prece jen jsme však uvítali, když se nekterí kolegové - "krasoduši:' pro náš obor zaujali do té
míry, že pro nej pripravili samostatný kurz, který je potrebám našich studentu ušit na míru. Dr.
Helena Jarošová pripravila kurz "Estetické otázky zpusobu života, hmotné kultury a prírody" a prof.
Jirí Kroupa z katedry dejin umení na FF MU v Brne bude prednášet na téma "Enigmaloci
(architektura cloveka a krajiny 16.-20. století)".

***

Predstavuji si, že potreba "krasoduchu" v environmentálním vzdelávání je asi všeobecne
sdílena. Zato mé tvrzení o významu "Iatiníku" muže pusobit bizarne a bude je treba obhájit. Tím spíš,
že se ke klasíckému vzdelávání vztahuje i adjektivum v názvu našeho oboru - "humanitní
environmentalistka" (ne "sociální", ne "humánní" environmentalistika, ale "humanitní", hlásící se
k humanitním vedám a k humanitnímu odkazu).

Zduvodnení "latipíkÚ" v environmentálním vzdelávání muže být dvojí: "Latiníka" mužeme
chápat jako jednoho z možných predstavitelú historického pohledu vubec. "Latiníkum" však mužeme
také priznat v environmentálním vzdelávání zvláštní význam.

K tomu prvnímu - "Iatiníci" jsou predstavitelé historického prístupu:

. .
. Tem, kdo volají v ekologické tísni po "zmene hodnot", casto chybí strízlivý pohled.

Dynamika ekologické krize nás nutí k rychlým hodnocením a polarizuje pohled na svet. Je
to pochopitelné, obávám se však, že to muže být neproduktivní, a navíc i potenciálne
nebezpecné. Poznání historických pohybu a paralel v nás budí pochybnost o jednostranných
interpretacích - at už jde o ekonomický, biologický nebo jiný determinismus, ale i tam, kde
se "prání stává otcem myšlenky". Historické znalosti mohou environmentalisty napr. vylécit
ze staromilství, z predstavy o láskyplném vztahu našich predku k prírode.

. Ukotvení v evropské kulture a historii zmírnuje také nebezpecí importu povrchne chápaných
mimoevropských tradic, k nemuž touha po nalezení klíce k rešení ekologické krize svádí.

. Na druhé strane: Mám-Ii aspon elementární predstavu o evropských dejinách, nezaskocí
mne umrtvující historický relativismus. Zná jej každý, kdo kdy obhajoval environmetnální
práci pred vzdelaným auditoriem, pred víceoborovou habilitacní komisí ci vedeckou radou.
Zná to prezíravé konstatování historiku vuci jakýmkoliv rizikum - "to už tady bylo a svet
šel dál" (napr. kácení stredomorských lesu Rímany a Benátcany, znecištení rímských ulic
konským trusem, odlesnení Pyrenejského poloostrova). Environmentalista elementárne
vzdelaný v historii se muže s historickým relativismem nejak vyporádat - udelá si názor, zda
je existence historických analogií skutecne duvodem k tomu, abychom nechali ekologické
problémy svému vývoji, nebo zda nás má naopak historická zkušenost vést k aktivite.

Verím, že podobne jako v prípade "krasoduchu", se mnou budete souhlasit, že pro
environmentální vzdelávání je základní orientace v historii prospešná. Není však možné, aby
studenti environmentálních studií poznali bez neúnosných zjednodušení evropskou historii celou.
Pro vytvorení historického náhledu je asi .treba zamerit se na nejakou historickou etapu. Myslím, že
vhodná je práve antická kultura. Proc? .

. Je casove hodne vzdálená - naznacuje tedy hloubku hodnotových koren II ekologické krize.
Studium antické etapy je - paradoxne - vhodné také proto, že práve recká kultura bývá
vinena, že její prométheovská legenda založila záhubný evropský "antropocentrismus";
strízlivým a vetným rozborem lze naznacit nekterá zjednodušení, které takové tvrzení
obsahuje. Rozbor dovoluje ukázat i to, jakje nálepka "antropocentrismus" povrchní. Lze jím
doložit, že existuje i antropocentrismus, který muže být základem jedné z variant ekologické
etiky. E. Kohákji nazývá "etika vznešeného lidství".. "Latiníci", kterí s námi spolupracují v "humanitní environmentalistice", Jarmila

Bednaríková (z Ústavu klasických studií FF MU) a Lubor Kysucan (z Katedry klasické


